
Както съобщи наскоро 
Синхуа, китайският лидер Си 
Дзинпин е изпратил важно 
писмено послание до бъдещите 
млади партийни и държавни 
служители по случай откриването 
на учебната година в Национална 
академия за управление. „Вие, 
подчертава той в писмото, 
сте наследници на каузата 
на социализма с китайски 
характеристики и ви призовавам 
да останeте верни на мисията 
на основателите на партията, да 
работите упорито и да поемете 
своята историческа задача за 
пътуване към бъдещето“.

В писмото си, председателят 
Си се спира на ред актуални 
въпроси, свързани с обучението 
на младия партиен и държавен 
актив – като лоялност и честност 
към партията, зрели политически 
позиции, безкористност, 
упорита работа и единомислие 
с ръководството на партията и 
държавата.

Младите хора трябва да 
бъдат честни и неподкупни, да 
се посветят на подобряване 
благосъстоянието на хората, 
казва още в посланието си 
председателят Си, подчертавайки, 
че „младите винаги трябва да 
поставят човека на първо място 
и да разбират правилно какво 
означава да се представяш 
добре“.

Присъстващите на 
церемонията на откриването на 
новата учебна година с внимание 
посрещнаха приветствените и 
мъдри слова на председателя Си.

И едно особено важно 
напътствие към младите – винаги 
да имат предвид максимата 
неотклонно да служат на хората, 
„да стоят твърдо до народа и 
да вършат солидна работа за 
благосъстоянието на хората като 
са винаги сред тях и с тях“.

Един исторически завет 
по пътя към националното 
възраждане на огромната 
азиатска страна.

Петър Герасимов

Винаги сред 
хората
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2Втората сесия на 14-ото 
ОСНП започна работа,  
на фокус са икономиката 
и развитието
На 5 март в Пекин бе открита 
втората сесия на 14-ото ОСНП. 
На откриването присъстваха 
председателят на КНР Си Дзинпин 
и други партийни и държавни 
ръководители.

Чуждестранните 
компании засилват 
връзките си с Китай, 
въпреки призивите на 
някои западни политици
В последните години все по-ясна 
става конкуренцията и борбата 
за влияние между големите силни 
държави, като все повече политици 
призовават за „отделяне“ от Китай. 

I I

В Пекин започнаха сесиите на ОСНП и НК на КНПКС

Водопадите  
Хуангуошу 

Новият музей  
Инсю13

Хъйлундзян ще 
развива зимна 
икономика  
през цялата година
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новини

Н
а 4 март в Пекин 
бе открита втора-
та сесия на 14-ия  
Национален ко-
митет на Китай- 
ски народен по-

литически консултативен 
съвет (НК на КНПКС).  
В нея участват 2093 от 2162-
те члена на Националния 
комитет. На откриване-
то присъстваха партийни 
и държавни ръководите-
ли, сред които председате-
лят Си Дзинпин, премиерът 
Ли Цян, председателят на 
ПК на ОСНП Джао Лъд-
зи, секретарят на Секрета-
риата на ККП Цай Ци, ви-
цепремиерът Дин Сюесян 
и други.

Председателят на 14-ия 
НК на КНПКС Уан Ху-
нин представи доклада за 
работата на НК на КНП-
КС през изминалата годи-
на. Той посочи, че 2023 г. е 
началото на реализиране-
то на решенията на 20-ия 
конгрес на ККП. 

Втората сесия на 14-ото ОСНП започна работа, 
на фокус са икономиката и развитието

Уан Хунин представи доклада за 
работата на 14-ия НК на КНПКС

П
о случай 75-годишнината от установяване-
то на дипломатически отношения между 
Китай и България официално бе издаден 
първият том на книгата „Управлението на 
Китай“ от Си Дзинпин на български език. 

Книгата събира общо 79 важни речи, 
изказвания, укази и послания на китайския държавен 
глава между 18-ия Конгрес на ККП и 13 юни 2014 г. 

Първият том на български език бе преведен и изда-
ден съвместно от китайското Чуждоезиково издател-
ство и българското издателство „Изток-Запад“. Кни-
гата ще помогне на българските читатели да разбе-
рат по-задълбочено идеята на Си Дзинпин за социа-
лизма с китайска специфика през новата епоха, мо-
дернизацията в китайски стил и пътя на нацията към 
съвременната китайска цивилизация.

Издаден бе на български 
том първи на Си Дзинпин

Н
а 5 март в Пекин бе от-
крита втората сесия на 
14-ото Общокитайско 
събрание на народните 
представители (ОСНП). 
На откриването при-

състваха председателят на КНР Си 
Дзинпин и други партийни и дър-
жавни ръководители.

Изминалата 2023 г. бе първата от 
реализирането на целите и задачите, 
поставени на 20-ия конгрес на ККП, 
посочи премиерът Ли Цян в доклада 
за работата на правителството, кой-
то той представи пред открилата се 
днес в Пекин втора сесия.

Изправени пред изключителна 
сложна международна среда и труд-
ни задачи в реформите и развитието, 
ЦК на ККП начело със Си Дзинпин, 
ръководи китайския народ в справя-
нето му с външния натиск и прео-
доляването на вътрешните труднос-
ти. През миналата година, благода-
рение на упорити усилия, правител-
ството успя да стабилизира ситуаци-
ята след пандемията от COVID-19 и 
да изпълни главните задачи за соци-
ално-икономическо развитие. Про-
дължава висококачествено развитие, 
в обществото има социална стабил-
ност и Китай върви уверено по пъ-
тя на всестранното изграждане на 
модерна социалистическа държава, 
подчерта премиерът.

Китайската икономика като цяло 
се възстановява стабилно, като БВП 
възлиза на 126 трилиона юана, кое-
то е ръст от 5,2% на годишна база, 
посочи премиерът Ли Цян в докла-
да за работата на правителството.

Благодарение на това, страна-
та остава на водеща позиция сред 
най-големите икономики в света, се 
казва още в доклада.

През изминалата година работ- 

ните места в градовете са се уве-
личили с 12,44 милиона, или 5,2% 
повече в сравнение с 2022 г., а без-
работица е била 5,2 процента. По-
требителските цени са нараснали с 
0,2%, а международните плащания 
на страната са като цяло баланси-
рани, посочи премиерът.

В доклада за работата на прави-
телство бяха поставени целите за 
развитие през настоящата година. 
Те включват ръст на БВП от 5% на 
годишна база,  създаването на над 
12 милиона нови работни места в 
градовете, поддържане на безрабо-
тицата в градските райони в рам-
ките на 5,5%, повишаване с около 
3% на индекса на потребителските 
цени, синхронизиране на доходите 
на хората с икономическия ръст, ба-
лансирани международни плаща-
ния, добивът на зърно да надвиши 
650 милиона тона, разходът на енер-
гия на единица БВП да бъде нама-
лен с 2,5% на годишна база, как-
то и да продължи да се подобрява 
околната среда.

Китай ще провежда по-активна 
политика и мерки за справяне с про-
блемите на застаряващото населе-
ние, заяви в доклада за работата на 
правителството премиерът Ли Цян.

По думите му, месечната ми-
нимална основна пенсия за град-
ските и селските жители ще бъде 
увеличена с 20 юана и ще се по-
лагат усилия за оптимизиране на 
пенсионното осигуряване. Прави-
телството ще разшири и подобри 
социално-осигурителните услуги 
за пенсионираните войници, как-
то и мрежата на услуги в град-
ски и селски райони, за да насър-
чи развитието на икономически-
те сектори, свързани с възрастни-
те хора. В същото време властите 
ще подобрят социалната помощ за 
децата, хората с увреждания и по-
литиките за бедните райони, под-
черта премиерът.

Стабилната парична полити-
ка трябва да е гъвкава, прецизна 
и ефективна. Необходимо е да се 
запази ликвидността на разумно 

ЦК на ККП, начело със 
Си Дзинпин, мобилизирай-
ки цялата партия и много-
националния народ, и след-
вайки принципа да се рабо-
ти за напредък при запазва-
не на стабилността, задълбо-
чава политиката на рефор-
ми и отваряне към света.

Висококачествено раз-
витие напредва, осъщест-
вен бе пробив в техноло-
гичните иновации, а социа- 
лни грижи са ефективни. 

Определените цели за со-
циално-икономическото 
развитие са реализирани 
в пълнота, а обществото 
се радва на социална ста-
билност. 

Всестранното изгражда-
не на модерна социалисти-
ческа държава постигна на-
предък, което максимално 
увеличи увереността на ки-
тайския народ в бъдещото 
развитие, посочи в доклада 
Уан Хунин.

ниво, както и да се съгласува па-
рично предлагане с икономически 
ръст и цените на стоките, се казва 
в доклада за работата на правител-
ство, представен от премиера Ли 
Цян на открилата се днес втора се-
сия на 14-ото ОСНП.

Трябва да се максимизират ефек-
тите от паричната политика, да се 
увеличи стабилността на капитало-
вия пазар, да се запази основната ста-
билност на курса на юана спрямо 
останалите валути. Правителство-
то ще подкрепя финансово проек-
ти, свързани с технологични инова-
ции, зелената икономика, повиша-
ване благосъстоянието на гражда-
ните, дигитализацията, както и ще 
оптимизира мерките за финансира-
не, кредитиране и споделяне на ри-
ска, за да отговори по-добре на нуж-
дите на малкия бизнес, се посочва 
още в доклада.

Китай ще подобри ефективност-
та на положителната фискална по-
литика в съответствие с нуждите 
на развитието и стабилността, като 
за целта трябва да се оптимизира 
комплексът от мерки в съответните 
сфери, посочи премиерът Ли Цян.

Планира се финансовият дефицит 
да бъде 3%, а номиналният му раз-
мер – 4,06 трилиона юана, което ще 
бъде увеличение със 180 милиарда 
юана спрямо бюджета от предход-
ната година. Очаква се тази година 
растежът на фискалните приходи да 
се възстанови, а мащабът на общите 
публични разходи да достигне 28,5 
трилиона юана или с 1,1 трилиона 
повече на годишна база. Правител-
ството ще предложи да бъдат изда-
дени специални облигации на мест-
ните власти в размер на 3,9 трили-
она юана, което е със 100 милиарда 
повече, заяви още премиерът.
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这是2024年2月2日拍摄的西安大唐不夜城景色

1月24日，工人在河南省汝南县立马新能源电动车产业
园生产线上组装车辆

2月19日，求职者在贵州省黔东南苗族侗族自治州丹寨县万
达小镇“春风行动”暨东西部劳务协作招聘会上了解岗位信息

两会世界眼丨中国经济长期向好不会改变——国际人士看
好中国经济高质量发展

十四届全国人大二次会
议5日在京开幕，吸引全球
关注的目光。政府工作报
告指出，过去一年，中国经
济总体回升向好。国内生产
总值超过126万亿元，增长
5.2%，增速居世界主要经
济体前列。

国际人士普遍认为，面
对多重困难挑战交织叠
加，中国经济成绩来之不
易、可圈可点。中国经济回
升向好、长期向好的基本趋
势没有改变也不会改变。
中国全面贯彻新发展理
念，加快构建新发展格局，
以高质量发展全面推进中
国式现代化，将持续为自身
发展、地区繁荣以及全球
经济复苏贡献力量。

回升向好，韧性强劲
“全世界都对2024年中

国发展充满期待。”乌拉圭
驻华大使费尔南多·卢格
里斯在接受媒体采访时表
示。他说，中国是世界经济
增长的重要引擎，也连续
10多年保持乌拉圭最大贸
易伙伴地位，人们对中国经
济发展的速度和质量有很
多期待。

2023年，电动汽车、锂
电池、光伏产品“新三样”出
口突破万亿元，凸显中国经
济结构优化转型、提质升
级。美国伊利诺伊理工大
学经济学教授哈伊里·图尔
克表示，中国正从此前追求
速度和规模的增长转向高
质量发展，绿色转型成为
经济发展的新动能。

过去一年，世界经济增
长动能不足，地区热点问
题频发，外部环境的复杂
性、严峻性、不确定性上
升。中国经济持续回升向
好 过程中也面临多重挑
战。面对严峻复杂形势，中
国经济顶住了压力，加大宏
观调控力度，经济运行持
续向好。

综合分析研判，中国发展
面临的环境仍是战略机遇
和风险挑战并存，有利条件
强于不利因素。也正因此，
不少跨国企业“用脚投票”，
选择在中国增资扩产，共享
中国高质量发展红利。

英中贸易协会执行董事
莉丝·贝特尔森表示，中国是
世界第二大经济体、中等收
入群体规模不断壮大，“许
多英国企业看到中国市场
巨大价值，加倍努力发展中
国业务”。

中国美国商会今年2月
发布的《中国商务环境调
查报告》显示，2023年在华
美企对中国发展前景预期
进一步提升，50%的受访企
业将中国列为全球首选或
前三位投资目的地。中国美
国商会总裁何迈可对记者
说，中国有强大的制造业

和供应链，还有巨大的消
费市场，对美国企业有着持
续的吸引力，“要想保持全
球竞争力，必须在中国市场
磨砺”。

德国经济研究所近日在
一份报告中指出，2023年
德国对华直接投资总额达
到创纪录的119亿欧元，比
上一年增长4.3%。当年德
国对华投资占德国海外投
资总额的比重达到10.3%，
为2014年以来最高水平。

外企在华“ 深 耕”热度
不减，外资在华投入也发
生着结构性变化。数据显
示，2023年，中国实际使用
外资金额中，高技术产业引
资占比达37.3%，创历史新
高，其中高技术制造业引资
增长6.5%。

俄罗斯国立高等经济学
院圣彼得堡分校经济管理
学院副教授柳德米拉·韦谢
洛娃认为，中国近期出台一
系列优化外企在华营商环
境的政策，致力于解决外
企在华运营的实际困难，
积极吸引外资对关键领域
增资扩产、在华设立研发中
心，有望进一步激发发展
潜力。

荷兰经济学家海科·埃
贝斯表示，从长远来看，经

国。中国坚持高质量发展，
持续推进高水平对外开放，
不但有力推动自身经济发
展，更做大全球经济发展
的“蛋糕”，给世界提供合作
共赢的机遇。

作为中国和印度尼西亚
共建“一带一路”合作的“金
字招牌”，雅万高铁开通运
营已超过140天，累计发送
旅客超过200万人次，为印
尼首都雅加达和旅游名城
万隆之间的交通提供了新
选择。

“印尼是‘一带一路’倡议
的受益者之一，雅万高铁
只是其中一个合作成功案
例。”印尼最大私营银行中
亚银行高级经济学家巴拉·
马米亚告诉记者，无论从
工业生产还是贸易角度看，
共建“一带一路”都有助于印

济成功是由开放程度、教育
投入、竞争力、基础设施投
入、创新和生产力增长等多
重因素驱动的。近年来，中
国在这些领域持续投入，“
我对中国的长期发展感到
乐观”。

聚焦民生，以人为本
连日来，海外媒体对中

国两会的关注持续升温。
韩国《中央日报》网站发表
评论文章表示，今年中国两
会的一个关键词是“高质量
发展”，“中国现在的目标是
要通过高质量发展让人民
群众生活更美好”。

多位国际人士表示，中
国经济发展坚持以人为本，
不只是关注指标数据，更
注重人民的幸福安康。

菲律宾“亚洲世纪”战略
研究所副所长安娜·马林博
格-乌伊告诉记者，以人为
本的发展之道深植于中国
历史文化。中国提出创新、
协调、绿色、开放、共享的
新发展理念，显示中国在
经济发展中优先考虑的是
可持续和平衡，而不仅仅
是追求速度。

黎巴嫩“阿拉伯人眼中的
中国”新闻网站总编阿里·拉
亚表示，中国经济是全球
经济增长的火车头，而这一

火车头正在稳步前行。中国
紧跟时代进步和技术变革
的步伐，制定了国民经济
和社会发展全面规划，推
动实现国家繁荣，让人民
过上美好生活。

2023年，全国居民人
均可支配收入增长6.1%，
城乡居民收入差距继续
缩小；全国城镇新增就业
1244万人，就业形势总体
稳定……面对异常复杂的
国际环境和艰巨繁重的改
革发展稳定任务，取得这
样的成绩令人瞩目。

尼日利亚中国研究中心
主任查尔斯·奥努纳伊朱认
为，中国善于用改革来解决
发展中的问题，给民众带
来实实在在的好处，“这既
是理性的经济，也是深刻
的哲学”。他表示，中国经济
稳中求进，为世界经济注入
了更多稳定性。

克罗地亚政治分析家克
雷希米尔·马灿说，中国经
济克服困难、保持稳定增
长，对世界经济作出重要
贡献。中国聚焦民生、以人
为本的发展模式为其他国
家提供借鉴。

合作共赢，共享机遇
中国的发展离不开世

界，世界的繁荣也需要中

尼经济转型升级。
共建“一带一路”提出10

年多来，一大批项目落地生
根，开拓出一条通向共同
发展的合作之路、机遇之
路、繁荣之路，成为当今世
界最受欢迎的国际公共产
品和最大规模的国际合作
平台。

2023年，中国全年货物
进出口总值41.76万亿元，
比上年增长0.2%，对共建“
一带一路”国家进出口增长
2.8%，占进出口总值的比
重为46.6%。

从中埃·泰达苏伊士经贸
合作区到新行政首都中央
商务区，再到阿拉曼新城
超高综合体项目……谈及
埃及和中国近年来的合作
成果，埃及艾因沙姆斯大
学中文系教授纳赛尔·阿卜
杜勒-阿勒如数家珍。

阿卜杜勒-阿勒告诉记
者，中国秉持合作共赢、共
同发展的理念，“寻求全球
合作与发展，为各国发展
经济提供了一个不同以往
的视角”。中国积极主导或
参与创设亚洲基础设施投
资银行和金砖机制等,“为全
球南方国家的发展开辟了
新视野，为全球经济作出
重要贡献”。
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сътрудничество

Д-р Момчил СтаНишеВ, директор на Центъра за насърчаване 
на сътрудничеството между Китай и Цие пред КМГ по 
повод приемането на Центъра за член на търговската 
камара на европейския съюз в Китай. Д-р Станишев 
споделя подробности и за някои важни инициативи, 
проведени наскоро, в които Центърът има основна роля 
като координатор и организатор. По повод 75-годишнината 
от установяване на дипломатическите отношения между 
Китай и България, д-р Станишев подчерта значимостта на 
дългата история на приятелство и сътрудничество между 
двете държави, която датира от 3-ти октомври 1949 г., когато 
България става втората страна в света, която признава КНР. 
В края на разговора, той поздрави и Българската редакция 
на КМГ във връзка с 50 годишнината от основаването й, като 
пожела на екипа много творчески успехи и просперитет.

75-те години хармонична работа между 
България и Китай са доказателство за 
значимостта на взаимоотношенията

– Д-р станишев, преди 
дни научихме новината, че 
ЦНсссКЦие е приет за 
член на Търговската кама-
ра на ес в Китай. Кажете 
ни, моля, какво означава 
това за Центъра, в конте-
кста на повишаване ефек-
тивността на сътрудничест-
вото между Китай и Цие, 
тъй като това членство е 
важно признание за рабо-
тата на ръководения от вас 
Център?

– От януари 2024 година, 
Центърът за насърчаване 
на сътрудничеството в об-
ластта на селското стопан-
ство между Китай и стра-
ните от Централна и Из-
точна Европа официално е 
член на Търговската кама-
ра на Европейския съюз в 
Китай. Това наистина е из-
ключително важно за нас и 
за бъдещото сътрудничество 
между Китай и България, 
като страна от ЕС – от ед-
на страна, но и за сътруд-
ничеството между Китай и 
ЕС изобщо. Да не забравя-
ме и факта, че през насто-
ящата година се навърш-
ват 75 години от установя-
ване на дипломатическите 
отношения между Китай и 
България. За мен наистина 
е удоволствие, да обявя то-
ва членство на ЦНСССК-
ЦИЕ именно в юбилейна-
та година на българо-ки-
тайските отношения. Ка-
марата е призната от Ев-
ропейската комисия и ки-
тайските власти като офи-
циален глас на европейския 
бизнес в Китай. Тя е призна-
та и за чуждестранна тър-
говска камара към Минис-
терството на търговията и 
Китайския съвет за насър-
чаване на международна-
та търговия. Днес камарата 
има над 1 800 членове, как-
то и офиси, работещи в де-
вет града: Пекин, Нанкин, 
Шанхай, Шънян, Южен Ки-
тай (Гуанджоу и Шънджън), 
Югозападен Китай (Чънду, 
Чунцин) и Тиендзин.

– Бихте ли разказали по-
вече за Търговската камара 
на ес в Китай – нейното 
създаване, цели и дейности?

– Търговската камара 
на ЕС в Китай (European 
Union Chamber of Commerce 

компании. От своя страна, 
г-жа Ивет Николова, Ръ-
ководител на Службата по 
търговско-икономически-
те въпроси към Генерално-
то консулство на Република 
България в Шанхай, поздра-
ви българските фирми, ка-
то заяви, че България при-
тежава голям потенциал за 
развитие на огромния ки-
тайски пазар. Тя подчерта, 
че срещи от такъв тип ще 
станат регулярни и българ-
ските фирми ще получават 
институционална подкрепа 
при дейността си в намира-
нето на контакти, подпис-
ването на договори и дру-
ги документи.

– През настоящата го-
дина, освен важната юби-
лейна 75-годишнина от ди-
пломатическите отношения 
между България и Китай, 
се навършват и 50 години 
от основаването на Българ-
ската редакция на радио 
Китай за чужбина (сега ве-
че Българска редакция към 
КмГ). Какъв е вашият ко-
ментар, свързан с тези две 
важни годишнини за бълга-
ро-китайските отношения?

– Годишнината, която от-
белязваме, е доказателство 
за дългогодишната хармо-
нична работа между две-
те страни в различни ас-
пекти и сектори, в т.ч. ико-
номическо развитие, тър-
говия, наука, култура, сел-
ско стопанство. Използвам 
възможността да подчертая 
и факта, че през годините 
са подписани много спо-
разумения, в това число и 
стратегическо партньорство 
между двете страни в сила 
от 2019 г. Развитието на тър-
говско-икономическите от-
ношения между България и 
Китай следва да се разглеж-
да и в контекста на пълно-
правното ни членство в ЕС 
и факта, че Китай е стра-
тегически партньор на ЕС, 
както и в рамките на Ини-
циативата за сътрудничест-
во между Китай и страни-
те от ЦИЕ, стартирана от 
китайското правителство 
през 2012 г. и инициативата 
„Един пояс, един път”, лан-
сирана от китайския прези-
дент Си Дзинпин през ес-
ента на 2013 г. 

Не на последно място 
по значение, бих искал да 
поздравя и Българската ре-
дакция на Радио Китай във 
връзка с 50 годишнината от 
основаването й, като поже-
лая на екипа много творче-
ски успехи и просперитет. 
Нека редакцията със съща-
та енергия и обективност да 
продължава да отразява ва-
жни новини в областите на 
икономиката и обществото, 
историята и културата, нау-
ката и технологиите.

in China) е основана през 
2000 г. от 51 компании, 
които споделят общата 
цел да представляват раз-
лични бизнес сектори на 
предприятия от държави-
те-членки на Европейския 
съюз, които работят в Ки-
тай. Камарата е организа-
ция с нестопанска цел, ка-
то се управлява от членове-
те си и има основна струк-
тура от 26 работни групи 
(сред които работни групи 
за селско стопанство, хра-
ни и напитки, козметика, 
инвестиции, околна среда, 
научни изследвания и др.) и 
9 форума (сред които фору-
ми за МСП, институциона-
лен, комуникационен и др.), 
представляващи европей-
ския бизнес в Китай. Миси-
ята на Европейската кама-
ра е да бъде обединен, неза-
висим и влиятелен глас на 
европейския бизнес в Ки-
тай, като предоставя услуги 
на членовете си във всич-
ки индустрии в Китай. Тя 
се стреми да осигури по-го-
лям пазарен достъп и рав-
ни условия за европейските 
компании в Китай, да уле-
сни работата в мрежа меж-
ду членовете и заинтересо-
ваните страни, да предос-
тавя конкретна информа-
ция, необходима за члено-
вете, относно провеждане-
то на търговска дейност в 
Китай, както и да уведомя-
ва с актуални данни своите 
членове за икономическите 

тенденции и законодател-
ството в Китай. 

– в края на миналата 
година ЦНсссКЦие беше 
партньор в организирането 
на интересен бизнес-форум 
на тема „Трансгранична и 
онлайн търговия с Китай“. 
Кои бяха другите органи-
затори, какъв е приносът 
на това събитие и изводи-
те от него?

– Срещата беше орга-
низирана от Службата по 
търговско-икономически-
те въпроси към Генерално-
то консулство на Републи-
ка България в Шанхай и 
Организационният коми-
тет на Изложението Ки-
тай – Централна и Източ-
на Европа в град Нинбо, 
както и със съдействието 
на ЦНСССКЦИЕ. Участ-
ваха онлайн над 15 българ-
ски компании, които успяха 
да се запознаят с дейност-
та на логистични, търгов-
ски и промотиращи компа-
нии от Китай. От китайска 
страна участваха представи-
тели на организации, кои-
то демонстрираха своята 
дейност, част от които са: 
Митническото бюро на град 
Нинбо, както и множество 
компании в сферата на ме-
диите и технологиите. Ос-
новната цел на форума бе-
ше разработването на мо-
дел, по който да се внасят 
български стоки в Китай и 
да се увеличи търговията 
между двете страни. Важно 

е и да подчертая, че всички 
участници бяха единодуш-
ни за ролята на ЦНСССК-
ЦИЕ като координатор и 
посредник в двустранните 
отношения между Бълга-
рия и Китай, като специал-
но внимание беше обърна-
то и на по-честите посеще-
ния в България от страна 
на китайски бизнес делега-
ции, което води до подпис-
ването на договори и мемо-
рандуми за сътрудничество, 
както и до директен контакт 

с местни компании. Като 
положителен пример за ре-
зултат от сътрудничество-
то беше дадено Споразуме-
нието за сътрудничество с 
Организационният коми-
тет на Изложението Китай 
– Централна и Източна Ев-
ропа, което беше подписа-
но на 25 октомври в офиса 
на ЦНСССКЦИЕ, по вре-
ме на двустранна среща с 
делегация от Общинското 
народно правителство на 
Нинбо. С интерес беше по-
срещнато и изказването на 
г-н Джан Уънху, представи-
тел на Търговското бюро на 
град Нинбо, който напра-
ви обзор на статистични-
те данни в партньорството 
и бизнес промоционални-
те събития между Китай и 
България. Г-жа Дън Тиен-
фан, представител от мит-
ницата на Нинбо, разгледа 
напредъка, който се наблю-
дава в митническите про-
цедури при вноса на стоки 
от България през последни-
те години. Представени бя-
ха и статистики за постиг-
натите резултати в търго-
вията между двете страни, 
като китайските компании 
детайлно поставиха прио-
ритетите си в сферата на 
хранително-вкусовата про-
мишленост и козметиката. 
Те изброиха асортимент от 
продукти, които се продават 
и/или търсят на китайския 
пазар, като изразиха жела-
ние за работа с българските 

Момент от Бизнес форума на тема „трансгранична и онлайн търговия с Китай“
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П
рез януари тази 
година в Китай 
бе пуснат в екс-
плоатация най- 
големият в чуж-
бина център за 

научна и развойна дейност 
на германската компания 
„Фолксваген“. 

С инвестиция от около 1 
милиард евро, той не само 
ще повиши ефективността 
на разработването на про-
дукти на „Фолксваген“, но 
и ще оптимизира структу-
рата на разходите й.

Чуждестранните инвес-
тиции са важна сила, до-
принасяща за общия прос-
перитет и за развитието 
на китайската и светов-
ната икономики. На не-
отдавнашно заседание на 

Държавния съвет на Китай 
бе предложено стабилизира-
нето на чуждестранните ин-
вестиции да бъде важен фо-
кус в икономическата рабо-
та през тази година и да се 
проучат и приложат поли-
тики и мерки за по-актив-
но привличане и използва-
не на чужди капитали.

Последните официал-
ни данни показват, че през 
януари тази година в Ки-
тай са създадени 4588 но-
ви предприятия с чуждес-
транни инвестиции. На фо-
на на непрекъснатия растеж 
през миналата година, уве-
личението на годишна база 
е от 74,4%. 

Не е трудно да се ви-
ди, че въпреки забавянето 
на световната икономика и 

общия спад на глобалните 
изходящи инвестиции, Ки-
тай все още е гореща точка 
за привличане на капитали.

Проучване, проведено 
от банка HSBC във Вели-
кобритания, установи, че 
87% от анкетираните чуж-
дестранни компании са зая-
вили, че биха искали да раз-
ширят бизнеса си в Китай. 
Причините включват про-
дължаващото икономиче-
ско възстановяване на стра-
ната, предимствата на ог-
ромния пазар и отличната 
верига за доставки. От ан-
кетата става ясно, че про-
изводствените предимства 
на Китай, размерът на по-
требителския пазар, диги-
талната икономика и въз-
можностите за устойчиво 

развитие са основните дви-
гатели, които стимулират 
чуждите компании да раз-
ширяват присъствието си в 
страната.

Както каза президен-
тът на френската фармаце-
втична компания „Санофи“ 
за Китай: „Ние продължа-
ваме да сме оптимисти за 
бъдещото развитие на ки-
тайския пазар и твърдо вяр-
ваме, че той ще продължи 
да стимулира нашите ино-
вации и растеж с по-голям 
потенциал в бъдеще. Уве-
рени сме в по-нататъшно-
то развитие на тази стра-
на с откритост и иновации, 
широки перспективи и не-
ограничени възможности“.

Увеличаването на чуждите инвестиции в Китай 
продължава и през тази година

К
итай и САЩ под-
държат комуни-
кация чрез дву-
странни и мно-
гостранни кана-
ли по въпроса за 

дълга, като Пекин има же-
лание да работи с всички 
страни и да полага усилия 
за облекчаване дълговете 
на развиващите се държа-
ви, заяви Мао Нин, гово-
рителка на Министерство-
то на външните работи на 
Китайската народна репу-
блика. 

Коментарът й бе в отго-
вор на медийни публикации 
за дискусията между Пекин 
и Вашингтон за нови мер-
ки за предотвратяване на 

предстояща вълна от непла-
тежоспособност по държав-
ния дълг на нововъзниква-
щи пазари.

По принцип Китай ви-
наги е отдавал голямо зна-
чение на дълговите пробле-
ми на развиващите се стра-
ни. Придържайки се към 
принципите на равенство, 
консултации, сътрудничест-
во и взаимна изгода, Пекин 
работи последователно за 
облекчаване на дълговата 
тежест на развиващите се 
страни и за насърчаване 
на устойчивото развитие, 
както и участва активно в 
Инициативата за спиране 
на обслужването на дъл-
га на Г-20 и други рамки 

за сътрудничество, обясни 
Мао Нин.

Според  агенция „Блум-
бърг“, САЩ и Китай об-
съждат нови мерки за пре-
дотвратяване на вълна от 
фалити по държавни обли-
гации на нововъзникващи-
те пазари, цитирайки хора, 
запознати с въпроса. 

Медията определи този 
ход като „един от най-зна-
чимите опити за иконо-
мически сътрудничество“ 
между двете страни. Раз-
говорите – включително 
начините за превантивно 
удължаване на периодите 
на заеми, преди страните да 
пропуснат плащанията, са 
насочени като цяло както 

към облекчаване на над 400 
милиарда долара годишно 
обслужване на дълговете 
на бедните страни, така и 
към намиране на алтерна-
тива на високите лихви по 
заемите, пред които тези 
държави са изправени в мо-
мента, се посочва в комен-
тара на „Блумбърг“. 

Китайски експерти смя-
тат, че двустранното съ-
трудничество по проблема 
с дълга може потенциално 
да доведе до нов пробив в 
отношенията между Китай 
и Съединените щати, осо-
бено след като двустранни-
те връзки от последните го-
дини често се характеризи-
рат с конфронтация.

КНР работи за облекчаване на дълговата тежест на 
развиващите се страни и обсъжда проблема със САЩ

О
фисът на върхов-
ния търговски 
представител на 
САЩ наскоро 
публикува „До-
клад за изпълне-

нието на ангажиментите на 
Китай към СТО през 2023 
г.“, който отрича резултати-
те на Китай в спазването 
на правилата на Световна-
та търговска организация и 
обвинява китайската иконо-
мическа система, че е го-
лямо предизвикателство за 
световната търговия. 

Чрез този доклад Съе-
динените щати разпростра-
няват много лъжи и неис-
тини. Но фактите показ-
ват, че САЩ всъщност са 
най-големият разрушител 

на световния търговски ред.
Докладът оценява пред-

ставянето на Китай в Све-
товната търговска органи-
зация според произволни 
стандарти, а не според пра-
вилата на СТО и подписа-
ните от Китай споразуме-
ния за присъединяване към 
организацията. 

Анализаторите изтъкват, 
че оценката на САЩ за Ки-
тай е базирана на това да-
ли се е променила систе-
мата на социалистическата 
пазарна икономика от ки-
тайски стил и изисква от 
Китай да проведе институ-
ционални реформи в съот-
ветствие с изискванията на 
Вашингтон.

През изминалата 2023 го- 

дина Китай е първата от го-
лемите развиващи се ико-
номики, която завърши ра-
тификацията на Споразуме-
нието за субсидиите в об-
ластта на рибарството, как-
то и изигра водеща роля за 
приключването на прегово-
рите по Споразумението за 
улесняване на инвестици-
ите и преговорите по гло-
балните правила за цифро-
ва търговия в рамките на 
Световната търговска орга-
низация. Всичко това беше 
високо оценено от между-
народната общност. 

След влизането си в ор-
ганизацията Китай е пони-
жил общото ниво на тари-
фите от 15,3 проценти през 
2001 г. до 7,3 проценти през 

2023 г., като средното им 
ниво за селскостопански 
продукти е много по-ниско 
от това на други развиващи 
се и развити членове на ор-
ганизацията. Страната съ-
що така е отхвърлила изця-
ло нетарифните мерки ка-
то квотите и преференци-
ите за внос и специални-
те търгове в съответствие 
с ангажиментите си.

Факт е, че Китай не са-
мо е изпълнил изцяло ан-
гажиментите си към СТО, 
но също така е и решите-
лен защитник на глобални-
те търговски правила и ис-
тинския мултилатерализъм, 
допринасяйки за благопри-
ятни промени в световна-
та търговия и икономика.

Съединените щати всъщност са най-сериозното 
предизвикателство за световната търговия

Докладът оценява 
представянето 
на Китай в 
Световната 
търговска 
организация 
според произволни 
стандарти, 
а не според 
правилата на СТО 
и подписаните 
от Китай 
споразумения 

Китай и САЩ 
поддържат 
комуникации чрез 
двустранни и 
многостранни 
канали по важния 
проблем за дълга 
на развиващите се 
страни

Последните 
официални данни 
показват, че 
през януари тази 
година в Китай 
са създадени 
4588 нови 
предприятия с 
чуждестранни 
инвестиции като 
увеличението на 
годишна база е 
74,4%. 
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наука

Н
аучната и изследовател-
ската дейност като цяло 
е изключително време-
емка и несигурна сфе-
ра, която изисква огро-
мна отдаденост, инова-

тивно мислене и години усилена ра-
бота. Освен това успехът в такива 
области зависи и от огромно ко-
личество различни по своята същ-
ност ресурси, които трябва да бъдат 
осигурени на специалистите, за да 
бъде един проект успешен. Млади-
те таланти в области като научни-
те и технологичните иновации са 
движещата сила на прогреса, като 
именно заради това Китай отдава 
изключително внимание на подкре-
пата в тяхното развитие. Страната 
осъзнава необходимостта от разви-
тие на нови производствени сили и 
подкрепя иновациите и високока-
чественото развитие, което ще до-
несе цялостни всеобхватни резул-
тати в множество сфери както на 

Младите таланти в 
области като научните  
и технологичните 
иновации са движещата 
сила на прогреса

Разработени бяха високопроизводителни 
водородни горивни клетки

К
итайската корпорацията за аерокосмиче-
ска наука и технологии публикува „Си-
ня книга за дейностите на Китай в об-
ластта на аерокосмическата наука и тех-
нологии 2023“. В нея се посочва, че през 
2024 г. се очаква да бъдат осъществени 

рекордните до момента близо 100 изстрелвания на 
апарати в Космоса.

Първият космодрум на Китай за търговски 

изстрелвания ще бъде въведен в експлоатация, а 
редица сателитни съзвездия ще ускорят изгражда-
нето на мрежа. 

В тези около 100 мисии ще бъдат изпълнени 
поредица от ключови инженерни задачи, за да се 
помогне на китайската космическата станция да 
влезе в нормален режим на работа и да се насър-
чи четвъртата фаза от програмата за проучване 
на Луната.

Тази година Китай ще извърши около 
100 космически изстрелвания

К
итайски учени са разра-
ботили горивни клет-
ки с протонна обменна 
мембрана със свръхви-
сока обемна плътност 
на мощността. Екипът 

от факултетът по машиностроене 
на Тиендзинския университет са 
оптимизирали веригата за пренос 
на топлина, достигайки до 80% 
по-висока производителност от 
настоящите решения на пазара. 

Екипът създаде ултра-тънка го-
ривна клетка с висока плътност 
на мощността, използвайки ул-
тра-тънък филм от въглеродни 
нановлакна. Изследователският 
екип изчислява, че пиковата обем-
на плътност на мощността на го-
ривните клетки, използваща но-
вата структура, ще достигне 9,8 
киловата на литър.

Водородните горивни клет-
ки се считат за една от най-обе-
щаващите технологии в прила-
гането на водородна енергия. 

Увеличаването на тяхната обем-
на плътност на мощността оба-
че остава значително техниче-
ско предизвикателство. страницата подготви  

Любомир миХаЙЛов

икономическия, така и на социал-
ния живот.

Китай представи множество 
мерки, фокусирани именно върху 
култивирането на млади таланти 
в областта на науката и технологи-
ите. Разбира се, започвайки с чис-
то финансовата част на въпроса, 
предвижда се подкрепа чрез уве-
личаване на размера и подобрява-
не на функционалността на раз-
лични фондове за основни научни 
изследвания, специално ориенти-
рани към младите специалисти в 
университетите. От това следва и 
увеличаване на възможностите за 
по-сериозни проекти и по-сериоз-
ни отговорности, които ще бъдат 
предоставени на младите експер-
ти в множество сфери. 

Академичната среда за млади 
таланти в областта на науката и тех-
нологиите също ще бъде подобре-
на. Много от потенциалът на мла-
дите изследователи се губи, защото 

те са натоварени с излишно коли-
чество неизследователска работа 
или отговарят за преподаването на 
основни дисциплини на по-малки-
те студенти. Това отнема много от 
времето и енергията им, оставяй-
ки им по-малко време да се зани-
мават с качествени изследвания в 
тяхната специализация, което като 
резултат вреди и на качеството и 
количеството на техните резултати. 

Друг проблем, който съществу-
ва в момента, е ниското заплащане 
и малките бонуси на нехонорува-
ни специалисти. В резултат на то-
ва някои млади таланти в крайна 
сметка изразходват много от цен-
ното си време и енергия в преслед-
ване на академично звание, а не на 

реални практически резултати в 
сферите, в които те специализират. 

Друг основен аспект от полити-
ките на Китай в подкрепа на мла-
дите учени е осигуряване на дру-
ги аспекти от техния живот извън 
работното място. Университети-
те предлагат множество социални 
придобивки, които да привлекат 
младите специалисти, като предос-
тавяне на качествени апартаменти 
за живеене, детски градини и учи-
лища за техните деца и др. Това 
спомага за изграждане на цялост-
на, систематична институционал-
на система за насърчаване на не-
зависимите способности на мла-
дите таланти.

Основният фокус в новата ера 
ще бъде върху изграждането и при-
вличането на таланти от световна 
величини, които със своите усилия 
и труд ще спомогнат за изгражда-
нето на силна, самостоятелна и ви-
сокотехнологична държава. Ще се 
стимулира изграждането на неза-
висима система за обучение на та-
ланти, както и механизъм за все 
по-ранното им откриване. Това ще 
даде възможност на младите талан-
ти да изберат своята изследовател-
ска посока или път, да им се оси-
гури подходяща финансова подкре-
па и да им се помогне да участват 
в глобални научни и технологич-
ни състезания, за да тестват и кул-
тивират своите изследователски и 
иновационни способности. Това из-
исква по-нататъшно задълбочаване 
на реформите и прилагане на но-
ви концепции, политики и мерки 
за таланти, включително засилва-
не на дългосрочната подкрепа за 
специалистите в областта на нау-
ката и технологиите, отпускане на 
по-големи суми за изследователски 
проекти на всички нива, предлага-
не на устойчива подкрепа за мла-
ди таланти и много други мерки 
и политики.

Китай упорито подкрепя свои-
те специалисти и се стреми да им 
създаде благоприятна среда за ус-
пешното развитие на техните въз-
можности и резултати. Централни-
те власти, местните власти и от-
делните университети се стремят 
да намерят решение на трудности-
те, пред които към момента мла-
дите изследователи са изправени в 
своята работа, с което да подкре-
пят изграждането на една по-силна 
технически самостоятелна държа-
ва. Тези усилия със сигурност ще 
увеличат възможностите пред мла-
дите хора да се занимават все по-
вече с наука и технологии, стиму-
лирайки иновативния потенциал в 
полза на страната.
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икономика

В последните няколко години все по-ясна става 
конкуренцията и борбата за влияние между големите 
силни държави, като в същото време все повече 
политици призовават за „отделяне“ от Китай. 
Резултати от множество проучвания на общественото 
мнение, проведени напоследък в Германия и много други 
държави, обаче, показват, че международните компании 
все пак избират Китай за дестинация на своите 
чуждестранни инвестиции и засилват своите връзки с 
китайската икономика.

Чуждестранните компании засилват връзките 
си с Китай, въпреки призивите на някои 
западни политици

Г
ерманският институт за 
икономически изследва-
ния съобщи в доклад, ба-
зиран на данни на „Дойче 
Бундесбанк“ (централната 
банка на Германия), че об-

щите преки чуждестранни инвес-
тиции на немски компании в Ки-
тай са достигнали рекордните 11,9 
милиарда евро през 2023 г., което 
е увеличение от 4,3% на годишна 
база. За същия период германски-
те инвестиции в Китай представля-
ват 10,3% от общите чуждестранни 
инвестиции на Германия, което е 
най-високото от 2014 г. насам. До-
кладът също така посочва, че обе-
мът на инвестициите на герман-
ските компании в Китай през по-
следните три години е приблизи-
телно еквивалентен на техните ин-
вестиции от 2015 до 2020 г.

Според проучване на японската 
търговска камара в Китай, повече 
от половината японски компании, 
които имат работещи инвестиции 
в китайската икономика, са доба-
вили още повече нови инвестиции 
през вече изминалата 2023 г. Не са-
мо това, но и като цяло представя-
нето на японските компании в Ки-
тай се е подобрило по отношение 
на оперативните приходи, опера-
тивната печалба и условията на ра-
бота. 51% от анкетираните компа-
нии смятат Китай за „най-важния 

пазар“ или „един от трите най-ва-
жни пазара“ за предстоящата 2024 
г. и в бъдеще.

Според статистиката на китай- 
ското Министерство на търговия-
та действителните инвестиции на 
Франция и Обединеното Кралство 
в страната през 2023 г. са се уве-
личили съответно с 84,1% и 81,0% 
на годишна база, а инвестициите 
на Австралия през миналата годи-
на също отбелязват ръст от 17,1% 
в сравнение с предходната година.

Една от основните причини, по-
ради които чуждестранните ком-
пании избират Китай, е високата 
устойчивост на китайската иконо-
мика. Миналата година брутният 
вътрешен продукт на Китай отчи-
та увеличение с 5,2% на годишна 
база. Този показател не само далеч 
надхвърля прогнозния темп на гло-
бален растеж от около 3%, но е и 
един от най-добрите сред големите 
икономики в света.

Според Международния валу-
тен фонд от 2024 г. до 2028 г. тем-
път на икономически растеж на 
Китай не само ще продължи да 
бъде значително по-висок от то-
зи на развитите икономики, но и 
ще бъде сред водещите от ново-
възникващите икономики и раз-
виващите се страни. Стабилното 
развитие на китайската икономи-
ка и непрекъснатото разширяване 

на пазара означават, че инвестици-
ите в Китай ще донесат огромни 
печалби. На фона на трудното въз-
становяване на световната иконо-
мика, това е много привлекателно 
за чуждестранните компании, пре-
доставяйки им голям потенциал за 
развитие и установяване на работе-
щи партньорски отношения.

Проучване, публикувано по-ра-
но от Китайския комитет за про-
мотиране на международната тър-
говия, установява, че през четвър-
тото тримесечие на 2023 г. над 90% 
от анкетираните „компании, фи-
нансирани от чужбина“ в Китай 
очакват инвестиционните им пе-
чалби в страната да останат равни 
или да се увеличат през следващи-
те пет години.

Непрекъснатото подобряване на 
бизнес средата в Китай също дава 
увереност на чуждестранните ком-
пании да станат по-склонни да раз-
ширят присъствието си в Китай. 
Миналата година китайското Ми-
нистерство на търговията проведе 
повече от дванайсет кръгли маси 
за предприятия, финансирани от 
чужбина, за да се запознаят лич-
но с предложенията и изисквания-
та на международните бизнеси и 
да продължат да насърчават прак-
тическите решения за настоящи-
те проблеми. 

Общо в тях участваха над 400 

Г
лобалната логис-
тична криза, при-
чинена от блоки-
рането на Черве-
но море от въоръ-
жените сили на ху-

сите, е довела до повиша-
ване на разходите на мор-
ския транспорт от Юж-
на Корея до Европейския  
съюз. За 4 месеца разходи-
те са се повишили с 250%, 
съобщи корейският вестник 
Korea Daily.

От януари тази година 
САЩ и Великобритания за-
почнаха въздушни бомбар-
дировки срещу съоръжени-
ята на хусите. Изострящата 
се ситуация принуди много 
кораби да се отклонят през 
южноафриканския нос До-
бра надежда.

Товарните влакове между КНР и Европа показаха 
своето предимство на фона на кризата в Червено море

На фона на цялата тази 
криза няколко европейски 
страни имат нарастваща 

нужда от използването на 
товарните влакове между 
Китай и Европа. В сравне- 

ние с морския транспорт 
превозването на стоки по 
жп линиите между Европа 
и Азия е по-надеждно. Глав-
ният изпълнителен дирек-
тор на MAERSK заяви, че 
непрекъснато отклоняване 
през нос Добра надежда ще 
причини негативни после-
дици на глобалната верига 
за доставки и икономика-
та като цяло. 

Независимо дали по пъ-
тя през Червено море или 
отклонението през Южна 
Африка, цената на морския 
транспорт се повишава ряз-
ко. Този вид транспорт ве-
че няма предимство по от-
ношение на цената.

Освен това най-дългото 
пътуване на стоки през нос 
Добра Надежда отнема 45 

дни. А на товарните влако-
ве между Китай и Европа 
са им нужни само 20 дни. 
Първото пътуване на товар-
ния влак от град Си’ан до 
германския град Дуисбург 
през тази година е отнело 
едва 10 дни. 

Като проект за взаи-
мосвързаност в рамките 
на „Един пояс, един път“ в 
момента товарните влакове 
между Китай и Европа ве-
че са достигнали до 25 стра-
ни в Европа и до 219 града. 
Те са нов метод на сухопът-
ния транспорт между Азия 
и Европа и мост за сътруд-
ничество, което допринася 
за стабилността на между-
народната верига за достав-
ки и търговско-икономиче-
ското развитие в Евразия.

чуждестранни предприятия и чуж-
дестранни бизнес асоциации. Ки-
тайският министър на търговията 
Уан Уънтао в свое изявление зая-
ви, че според чуждестранните ком-
пании този тип дейности едновре-
менно предлагат практически ре-
шения на проблемите на бизнеси-
те, а освен това и показват реши-
мостта на страната за отваряне към 
света и за приветстване на чуждес-
транните инвестиции.

На фона на сложната междуна-
родна среда, Китай трябва да по-
ложи много по-сериозни усилия, с 
които да привлече повече чуждес-
транни компании. Множество аме-
рикански и европейски политиче-
ски лица често се изказват против 
Китай и развитието на икономиче-
ски връзки с китайската икономи-
ка, като призовават за „откъсване“ 
и „самостоятелност“. Въпреки това, 
практическите действия на между-
народните компании показват, че 
все повече бизнеси избират имен-
но Китай за дестинация на свои-
те инвестиции, а предприятията, 
които вече оперират в страната, 
продължават с пълна сила да раз-
виват своите производства и парт-
ньорства. По този начин все по-
вече международни компании се 
възползват от възможностите, кои-
то китайската икономика може да 
предложи пред тяхното развитие.
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ъчуан се състои 
от две географски 
много различни 
части. Източната 
част е предимно 
в рамките на пло-

дородния басейн на Съчуан 
(който се споделя от Съчуан 
и община Чунцин). Западен 
Съчуан се състои от много-
бройни планински вериги, 

С

Съчуан е провинция в югозападен Китай, 
която заема по голямата част на 
Съчуанската котловина и най-източната 
част на Тибетското плато между реката 
Дзинша на запад, планините Даба на север 
и платото Юнгуей на юг. Столицата 
на Съчуан е град Чънду. Населението на 
провинцията наброява 83 милиона души.

Ба и древното кралство Шу. 
Тяхното завладяване от ди-
настия Цин проправя пътя 
за обединението на Китай 

под управлението на Цин. 
Исторически Съчуан е из-
вестна като „провинцията 
на изобилието“.

известната равнина Линпан 
край Чънду, Съчуан

Съчуан – провинцията на изобилието

Съчуан е шестата по 
големина провинциална 

икономика в Китай. 
От 2021 година насам 

БВП надвиши 5,385 мили-
арда юана (847,68 милиарда 
долара), като задмина Тур-
ция с 815 милиарда. Тя е 

една от най-големите земе-
делски средища на Китай и 
е на едно от първите мес-
та по производство на зър-
но, ориз и пшеница. 

Земеделските култури 
включват цитрусови пло-
дове, захарна тръстика, 
сладки картофи, праскови 

Басейнът на Съчуан и 
съседните райони на 

водосбора на Яндзъ са 
били люлка на местни 

цивилизации, 
датиращи най-малко от 15-
ти век пр. н. е., съвпадащи 
с Шан в северен Китай. В 
древността Съчуан е бил до-
мът на древната държава 

образуващи най-източната 
част на Тибетското плато, 
известни общо като плани-
ните Хендуан.

Чънду, столицата Съчуан - 
изглед с известния мост аншун

Финансовият център тиенфу 
(Tianfu) в Чънду

Чънду, комплексът тайкули
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и грозде. Съчуан е и най-го-
лемият производител на 
свинско месо в Китай и 
вторият най-голям произ-
водител на копринени бу-
би за 1999 г. 
Съчуан притежава и много 

минерални ресурси. 
Има над 132 вида доказани 
подземни минерални ресур-
си като ванадий, титан и ли-
тий. Само регионът Панси 
притежава 13,3% от зале-
жите на желязо, 93% зале-
жите на титан, 69% от зале-
жите на ванадий и 83% от 
кобалта на цялата страна. 
Съчуан притежава и най-го-
лямото доказано находище 
на природен газ, по-голяма-
та част от който се прена-
ся до по-развитите източ-
ни региони. 

Съчуан е един  
от големите индустриални 

центрове на Китай. 
В допълнение към тежката 
промишленост в сферите на 
енергетиката, въгледобива, 
желязото и стоманата, про-
винцията е развила и лека-
та си промишленост, коя-
то включва производство-
то на материали за строи-
телството, обработване на 
дървесина, хранително-вку-
сова и копринена промиш-
леност. Чънду и Миенян са 
производствените центро-
ве на региона за текстил и 
електроника. Дъян, Пан-
джихуа и Ибин са произ-
водствени центрове за ма-
шиностроене, металургия, и 
производство на вино. Съчу-
ан произвежда и 21,9% вино 
от общото производство за 
страната през 2000 г.

Големи са постиженията 
в превръщането на Съчуан 

и Зона за високотехноло-
гично индустриално раз-
витие на Миенян.

на местните, така и на чуж-
дестранните инвестиции в 
електрониката и информа-
ционните технологии, ма-
шиностроенето и металур-
гията, ВЕЦ-овете, фармаце-
втиката и други.

Автомобилната индустрия 
е ключов сектор  

на машиностроенето  
в Съчуан. 

Повечето автомобилни ком-
пании се намират в Чънду, 
Миенян, Нанчон и Луджоу. 
Други важни отрасли са са-
молетостроенето и военната 
индустрия. Множество ра-
кети и сателити са изстре-
ляни от сателитния център 
в Сичан. 

В Съчуан има добре 
развити свободни зони 
като Високотехнологич-
на зона за свободна тър-
говия в Чънду, Зона за 
икономическо и техноло-
гично развитие на Чън-
ду, Зона за обработка на 

износа в Чънду, Зона за ви-
сокотехнологично индуст- 
риално развитие на Чънду 

в модерна индустриална ба-
за на високите технологии 
чрез стимулирането както 

Столицата  
на провинцията Чънду

е център на Западен Ки-
тай и един от деветте на-
ционални централни града 
на Китай. Равнината край 
града е известна като „Не-
бесната страна“ или „Земя-
та на изобилието“. 

Градът сега е един от 
най-важните икономиче-
ски, финансови, търговски, 
културни и комуникацион-
ни центрове в Китай. Ико-
номиката му се характери-
зира с машиностроене, ав-
томобилостроене, медици-
на и информационна тех-
нология. 

Чънду е водещ финан-
сов център, класиран на 
35-томясто в световен ма-
щаб според индекса на гло- 

балните финансови центро-
ве за 2021 г.

Провинцията е прочута и 
със Съчуанския брокат. 
Това е техниката на бро-

диране, датираща от древ-
ното царство Шу, която е 
смятана за първоизточни-
ка на всички брокати в Ки-
тай и се радва на голяма 
популярност в земите, раз-
положени по Пътя на коп-
рината. 

Красивата природа  
на Съчуан, 

заедно с историческата му 
значимост, го превръщат 
и в привлекателен турис-
тически център. 

В провинцията се 
намират шест от обектите, 

включени в Списъка на 
ЮНЕСКО за световно 

наследство:
 скалните релефи в 

Дадзу и карст Улон
 Живописна и истори-

ческа зона Хуанлун
 Живописна и исто-

рическа зона на долината  
Дзиуджайгоу 
 Живописната зона на 

връх Ъмей, включително 
пейзажна зона на Лъшан-
ския гигантски Буда
 Планина Цинчън и 

Дудзянянска напоителна 
система
 резерватът за големи 

панди
Съчуан се гордее и с тра-

диционните си форми на из-
куство като една от най-впе-
чатляващите е 

Съчуанската опера, 
характерна с това, че ак-
тьорите често се преобразя-
ват с помощта на многопла-
стови маски, които сменят 
със светкавична бързина. 

Пикантната Съчуанска 
кухня, 

е също широко известна 
по света и често се опреде-
ля само с четири думи: пи-
кантно, люто, свежо и аро-
матно.  

Гигантският Буда  
в планината Лъшан 

Живописната зона на връх Ъмей

Живописна и историческа зона 
на долината Дзиуджайгоу 

Резерватът за големи панди

Съчуанската опера е една  
от най-впечатляващиге форми  
на традиционни местно изкуство 
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приятели

екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

талантливата авторка на книги таня Глухчева, която с успех работи и като журналистка, 
издаде третата си книга – „Четири месеца и 22 часа“. През миналата година таня Глухчева е 
участвала заедно с около 60 журналисти от европейски и други страни в организирана от 
Китай интересна програма за опознаване на страната и отразяване на важни актуални събития 
в Пекин. Плод на впечатленията и заключенията на авторката от видяното и чутото по време на 
живота и в Китай, както и на общуването й с други журналисти по време на пребиваването й 
там, сполучливо съчетава елементите на роман и политически репортаж. Особено интересни 
са страниците, посветени на големите социално-икономически промени в най-голямата 
азиатска страна, която е втора икономическа сила в света с тенденция да стане първа и 
чийто международен авторитет все повече нараства. таня е завършила испанска филология 
и политически мениджмънт в СУ „Св. Климент Охридски“, след което работи 11 години като 
учителка по чужди езици. Плод на пътуванията и в Латинска америка са книгите „Да пътуваш 
в петък“ и „Професора“. От три години работи като журналистка в Международния отдел на в. 
„Дума“, но писането на книги си остава нейна страст.

Китай трайно се настани в моето сърце, 
споделя писателката и журналистка Таня Глухчева

– Госпожо Глухчева, с но-
вата си публикувана неот-
давна книга „Четири месеца 
и 22 часа“ вие успешно те-
лепортирате себе си и чита-
телите на книгите ви, свър-
зани досега с Латинска аме-
рика, в изключително инте-
ресния с настоящето и хи-
лядолетното си минало Ки-
тай. Защо избрахте нестан-
дартен литературен жанр, 
в който съчетавате романа 
с политическия репортаж? 
може би силното ви вле-
чение към белетристиката 
или под влияние на работа-
та като журналист между-
народник?

– Когато написах първа-
та си книга „Да пътуваш в 
петък 13.“ Все още не ра-
ботех като журналистка и 
дори не предполагах, че та-
ка ще се завърти животът, 
че година по-късно това ще 
ми стане професия. Заради 
КОВИД-пандемията едно 
обикновено гостуване в Чи-
ли се превърна в истинско 
приключение, латиносериал,  
психотрилър. Тогава реших 
да опиша всичко, което се 
случваше. Освен това се оп-
итвах да обясня поведение-
то на героите с любителски-
те си познания по психоло-
гия и история. И се полу-
чи нещо много интересно 
– беше трудно да се опре-
дели жанрът и първият ми 
издател – Пламен Тотев, ре-
ши да напише, че е роман. 
А един читател от Смолян 
– Анастас Марковски, на-
право каза, че ще се обади 
в Съюза на българските пи-
сатели да им каже да въве-
дат стил „Таня“.

Книгата за Китай доня-
къде напомня на първата 
творба, но вече са включени 
и журналистически репор-
тажи. Текстът звучи сякаш 
по-зряло. Несъмнено рабо-
тата ми, свързана с между-
народната политика си е да-
ла отражение. Но основната 
ми цел като писателка е да 
достигна до колкото се може 
повече хора, а много добре 
знам, че всеки има разли-
чен вкус – едни предпочитат 
любовния сюжет, други – да 
научат за живота, култура-
та, бита на един съвсем раз-
личен народ, трети изпитват 
любопитство към политика-
та и до каква степен това, 
което се пише и говори за 
страната е вярно. Благодаря 
на проф. Валери Стефанов и 

положителните черти на ки-
тайците е, че те не се прими-
ряват с постигнатото и ви-
наги се стремят към още и 
още. Да, самият президент е 
наясно, че все още има про-
винции, които не са доста-
тъчно развити, но усилия са 
насочени в тази посока. 

Вероятно най-голямото 
постижение на ККП е, че ус-
пя да превърне страната във 
втора икономическа сила в 
света, а до края на мандата 
на Си Дзинпин вече може 
да стане и първа.

– Като журналист меж-
дународник вие коментира-
те за български и китайски 
медии теми за Китай, вклю-
чително и за външната по-
литика на Пекин. Как пре-
ценявате позициите и дейст-
вията на Китай в света?

– Много съм благодар-
на за възможността да оти-
да в Китай и да видя и чуя 
на място как разсъждават 
политиците, лично да раз-
говарям с тях и да им за-
давам въпроси, защото ед-
но е да се правят анализи 
и коментари въз основа на 
прочетеното от информаци-
ята, която достига до нас, а 
съвсем различно – да чуеш 
наистина какво мислят. За 
мен беше много интересно 
да науча как Китай винаги 
се стреми да разреши да-
ден конфликт чрез диалог, не 
приема налагането на санк-
ции, защото от тях страда 
един цял народ, а не само 
лидерът му и най-важното – 
Пекин никога не се намес-
ва във вътрешната политика 
на никоя държава и затова 
няма да допусне да се месят 
в неговата. Все неща, кои-
то са напълно логични, но 
на нас ни звучат като илю-
зия, предвид начина на ми-
слене на западните лидери, 
напрекъснатите пакети от 
санкции, които се налагат 
или с които се заплашват 
„непослушните“, пък и са-
мо поради самия факт, че в 
нашата вътрешна политика 
се намесва едно определено 
посолство...

– ако отправим поглед 
към бъдещето, какво място 
занапред ще заеме в творче-
ските ви планове темата за 
Китай, където преди време 
приоритет имаше Латинска 
америка?

– Оказа се, че сърцето 
ми е голямо и в него има 
място не само за България 
и Латинска Америка, но и 
Китай трайно се настани в 
него. Но още от малка съм 
свикнала с международното. 
Израснах в Канада, където в 
детската градина имах прия- 
тели от Китай, Испания, а 
съседи ни бяха латиноаме-
риканци... Несъмнено в бъ-
деще ще присъстват в твор-
бите ми Азия и Америка, а 
как и под каква форма – са-
мо времето ще покаже! 

Любомир миХаЙЛов

Университетско издателство 
„Св. Климент Охридски“, че 
повярваха в мен и романа 
„4 месеца и 22 часа“.

– вие бяхте в Китай 
по-дълго време, отколко-
то трае една журналисти-
ческа командировка, но за 
страна като Поднебесна-
та времето на чужденеца 
там никога не е достатъчно 
за събиране на достатъчно 
впечатления за опознаване 
на страната. Как вашият 
„поглед отвътре“ разчете 
Китай през тези 4 месеца 
и 22 часа? 

– Преди да замина се опи- 
тах да не робувам на стере-
отипите, с които сме свикна-
ли. Като испанистка до он-
зи момент се вълнувах са-
мо от Латинска Америка и 
затова заминах за Китай с 
табула раса – напълно чис-
то съзнание. Оставих се да 
бъда изненадана. И наисти-
на бях. Никога не съм очак- 
вала, че страна с подобни 
мащаби може да бъде така 
добре организирана, край-
ната бедност да бъде изко-
ренена, в столицата да ня-
ма престъпност и да се под-
държа такава чистота! А хо-
рата – толкова мили, вина-
ги готови да помогнат, из-
пълнени с любопитство да 
научат нещо за други дър-
жави. И най-важното – ни-
кога не обсъждат или кри-
тикуват другите и е невъз-
можно някой китаец да ка-
же нещо лошо за родината 
си. Поднебесната империя 
дава много ценни житейски 
и морални уроци.

– Какво научихте за би-
та и душевността на съвре-
менните китайци? Какви са 
те като хора, каква е тяхна-
та философия, поведение и 
начин на общуване с чуж-
денците? Какво ги сближа-
ва в голямото общество на 
многоликия народ на Ки-
тай, с население 1,4 мили-
арда, съставено от десетки 
етноси?

– Когато заминах за Ки-
тай в края на февруари 2023 г.,  
страната тъкмо се отваряше 
след продължителната КО-
ВИД-пандемия. И на мест-
ните им беше интересно 
след толкова време да виж-
дат чужденци да се разхож-
дат по улиците. В някои про-
винции ни спираха по ули-
ците с молба да се снимат 
с нас, а най-екзотични им 
се струваха африканците и 

журналистите, които бяха 
руси със сини очи. В нито 
един момент не усетихме 
дискриминация или лошо 
отношение. Напротив – ви-
наги се опитваха да ни по-
кажат най-доброто и да ни 
накарат да се почувстваме 
като у дома си. В края на 
първия месец всички 61 ре-
портери бяхме влюбени в 
страната и не искахме да си 
тръгнем.

В културата им е вина-
ги да се държат добре, не 
крадат и дори не им мина-
ва през ума, че някой мо-
же да посегне да вземе не-
що чуждо. Това беше голя-
ма изненада за всички, за-
щото бяхме от държави, къ-
дето кражбите са ежедневие. 

– Като журналист меж-
дународник вие отразявахте 
и събития по време на визи-
тата, бяхте на няколко ме-
тра от китайския президент 
си Дзинпин, посетихте раз-
лични градове и забележи-
телни места в голямата дър-
жава, ходихте дори на фут-
болен мач. Какво от богата-
та програма на домакини-
те ви впечатли най-много?

– Няма нещо, което да не 
ме впечатли! Най-интерес-
ното е, че програмата беше 
организирана по такъв на-
чин, че да бъде разнообраз-
на, но да включва от всич-
ко по малко. Да, някои би-
ха казали, че е нормално да 
са я усъвършенствали, след 
като през 2024 г. ще навър-
ши 10 години от създаването 
си, но важно е да се отбеле-
жи, че за китайците е мно-
го важна обратната връзка. 
Тя не се прави само профор- 
ма, а наистина се съобразя-
ват с мнението на хората – 
на какво да наблегнат, как-
во да подобрят...

Лично на мен винаги ще 
останат в съзнанието посе-
щението на Великата ки-
тайска стена, слушането на 
Пекинска опера, запознава-
нето с етикета за пригот-
вяне, сервиране и пиене на 
чай, срещата отблизо с пан-
дите в природния резерват в 
Ченду, посещението на „ки-
тайските Хаваи“ в Хайнан... 
Но и политическите съби-
тия, които отразявахме, за-
почвайки от Двете сесии – 
най-важният форум за годи-
ната, на който всички упра-
вляващи отчитат дейност-
та си и представят плана си 
за следващите 365 дни. Там 

научих, че един политик ня-
ма право да се извинява, че 
не му е стигнало времето да 
изпълни обещанията си. „Ти 
имаш цялата власт в ръце-
те си, това означава, че даже 
трябва преди крайния срок 
да си свършил работата си, 
ако ли не – не ставаш за то-
зи пост“ – така разсъждават 
там. И според мен са напъл-
но прави.

– а какво е българско-
то присъствие в Китай и 
отношението на китайците 
към България, която втора 
в света призна Китайска-
та народна република при 
провъзгласяването й през 
1949 г.?

– Китайците изпитват 
много голямо уважение 
към нас. За тях България 
е „Страната на розите“. Ос-
вен това има няколко уни-
верситета, където се изуча-
ва „Българска филология“ 
от 1964 г. и студентите са за-
пленени от историята, кул-
турата ни, традициите. Ма-
кар да признават, че в нача-
лото езикът и граматиката 
са им трудни, успяват да ги 
усвоят и дори се изразяват 
много по-правилно от мно-
го българи.

Към Китайската медий-
на група има отдел „Бълга-
рия“, където работят китай-
ци и българи и се разбират 
на български.

Много ни обичат и ува-
жават и се радват като виж-
дат как двустранните отно-
шения между двете ни стра-
ни стават все по-здрави!

– Как според вас личат в 
страната и в живота на ки-
тайците реформите и про-
мените в последното десе-
тилетие, откакто лидер на 
Китай е си Дзинпин?

– Китай е една от държа-
вите в световен мащаб, къ-
дето всичко се променя с 
много бързи темпове. Така 
че можете да си представи-
те за едно десетилетие как-
ви промени са настъпили. 
Но там се инвестира в хора-
та, в идеите им, в проектите 
им. Местните са насърчава-
ни да участват в колкото се 
повече международни про-
екти, да имат чуждестран-
ни партньори, като идеята е 
крайният резултат и за двете 
страни да е печеливш.

Вече споменах, че край-
ната бедност е изкоренена, 
което само по себе си е зна-
чителен успех. Но една от 
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екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

рез миналия ап-
рил, когато тем-
пературите в севе-
роизточен Харбин 
достигат 15 гра-
дуса, по северния 

бряг на преминаващата край 
града река Сунхуадзян започ-
на строежа на съоръжения за 
целогодишни зимни спорто-
ве към прочутия парк „Зи-
мен свят“.

„Над 95% от бизнес при-
ходите ни идват по време на 
зимния сезон и са нужни про-
мени“, казва заместник-гене-
ралният мениджър на атрак-
циона Луо Син и добавя, че 
ще увеличат инвестициите и 
ще привлекат повече държав-
ни и частни компании да ра-
ботят заедно за създаването 
на възможности за туризъм 
през четирите сезона. По ду-
мите му това ще създаде по-
вече възможности за отдих и 
зимни забавления, които не 
зависят от времето и ще раз-
шири индустриалната верига.

Провинция Хъйлундзян 
е известна с добрите си зим-
ни курорти и възможности 
за спорт и отдих през зимата, 

П
Хъйлундзян ще развива зимна икономика  
през цялата година

нови модели и излизат с но-
ви идеи за развитие на „зим-
ната“ икономика, така че тя 
да не зависи единствено от 
снега през няколко месеца.

Пример за това е компа-
нията „Хъйлун“ (Heilong) от 
град Цицихар – най-големият 

производител в страната на 
екипировка за зимни спорто-
ве. Производственият й капа-
цитет за кънки на лед е около 
3 милиона чифта годишно, и 
благодарение на технологич-
ното си надграждане, за рабо-
та вършена от 100 души преди 

но в останалите сезони бро-
ят на туристите там е малък, 
съответно намаляват значи-
телно доходите и на заети-
те и компаниите в туристи-
ческия бизнес. През послед-
ните години властите там се 
стремят активно да формират 

сега са нужни само осем.
Благодарение на повише-

ната популярност на зимни-
те спортове, която дойде с 
Пекинската олимпиада през 
2022 г., провинция Хъйлунд-
зян продължава да развива 
свързаните индустрии и ус-
пя да формира две основни 
производително системи – за 
оборудване на съоръжения за 
зимни спортове, като лифтове 
и машини за сняг, и за еки-
пировка, като ски, сноубордо-
ве, облекла, обувки и други.   

Неотдавна Хъйлундзян из-
лезе и с план за развитие на 
„зимната“ икономика, обхва-
щащ периода от 2022 до 2030 
г., в който се предвиждат ре-
дица мерки за насърчаване 
на четири големи сектора – 
спортове, култура, оборудва-
не и екипировка и туризъм, 
както и за иновативни про-
дукти и услуги. 

Целта е, с края на зима-
та да не приключат бизнес 
възможностите, свързани със 
зимния туризъм и развлече-
ния, а те да продължат це-
логодишно, формирайки нов 
устойчив модел за развитие.

Младежи дават 
нова енергия на 
икономиката за 
възрастни хора

овече от 50 хи-
ляди последова-
тели, 5 милиона 
харесвания... То-
ва е статистика-
та на набрала по-

пулярност в последно време 
поредица от кратки видеок-
липове, показващи живота 
в старчески дом. В тях хора 
над 75 години „лекуват“ без-
брой заети млади със свое-
то разкрепостено мислене и 
чувство за хумор.

Създател на видеата е 
Чън Джуо, млад мъж, ро-
ден през 90-те години на 
миналия век, завършил ра-
дио и телевизионна режи-
сура, а клиповете в пореди-
цата са от малък и спрет-
нат дом за възрастни хора 
в град Тиендзин, който се 
стопанисва от чичо му. След 
като завършва университе-
та Чън Джуо се връща в 
родния си град и от време 
на време помага на чичо 
си в дома, където открива, 
че обитателите му, макар 
да разполагат с всичко не-
обходимо за нормален жи-
вот, не се чувстват особено 
щастливи.

„Грижата за психично-
то здраве на възрастните 
хора изисква те са използ-
ват мозъка си и след пове-
че от месец размишление 

П
удовлетворена от това, кое-
то върша“, обяснява жената.

Една от първите възпи-
танички на специалността 
„Управление на услугите за 
възрастни хора“ на Тиенд-
зинския професионален ко-
леж е Лу Мяо. 

Тя се дипломира през 
2013 г., след което получа-
ва редица други сертифика-
ти – за специалист по еже-
дневна грижа, медицинска 
сестра, психологически кон-
султант, здравен треньор и 
оценител на способностите 
за възрастни хора. От края 
на 2022 г. Лу Мяо ръководи 
оперативния отдел на До-
ма за възрастни хора „Хъ-
си“ в Тиендзин. 

„При нас работят мно-
го млади хора. Повечето са 
родени през 80-те, 90-те и 
2000-те години. Те имат но-
ви идеи и вярвам, че със 
съвместните ни усилия оп-
ределено можем да свър-
шим добра работа“, не крие 
оптимизма си Лу Мяо.

„Обичам да прекарвам 
времето си с възрастни хо-
ра. Разговорите с тях ми да-
ват много житейски уроци“, 
казва Ци Дзяли. Тя жена 
е родена през 1995 г. и в 
момента е ръководител на 
Здравния отдел в Центъра 
за грижа за възрастни хо-
ра в Тиендзин. Макар да е 
млада, тя вече е натрупала 
богат опит и казва, че чув-
ства възрастните като свое 
семейство..

Неотдавна Канцеларията 
на Държавния съвет публи-
кува „Становище за разви-
тие на икономиката за въз-
растни хора и подобрява-
не на тяхното благосъстоя-
ние“. Това е първият поли-
тически документ в Китай, 
посветен специално на този 
сектор. В Тиендзин той вече 
привлича голям брой млади 
хора, които използват своя 
ентусиазъм, талант и про-
фесионални умения, за да 
съхранят по-дълго щастие-
то в живота на възрастните. 

реших да направя експери-
мент с кратки видеа за тях-
ното ежедневие и предста-
ви за живота и света“, каз-
ва Чън Джуо.

Когато започва снимки-
те, възрастните го наобика-
лят, всеки дава идеи и пред-
ложения, шегуват се и така 
в кадрите се запечатва не-
принуден оптимизъм, кой-
то се предава на останалите 
зрители. „Осъзнах, че кли-
повете, които правя, са на-
чин възрастните хора да се 
почувстват щастливи“, обяс-
нява Чън Джуо, който се 
е заел сериозно с работата, 
а видео акаунтът му „Про-
лет в старческия дом“ се 
развива активно и включ-
ва по-широк диапазон от 
съдържание. 

Преди осем години Ма 
Ци се дипломира като док-
тор по безопасност на хра-
ните от Джъдзянския уни-
верситет, но отказва пози-
ция там, и се връща в род-
ния си Тиендзин, където за-
почва работа в Института 
по социален мениджмънт 
към Тиендзинския професи-
онален колеж. Там тя пре-
подава в специалността 
„здравеопазване и грижа 
за възрастните хора“. Обяс-
нявайки кариерния си из-
бор Ма Ци казва: „Делът 

на възрастното население 
в Китай се увеличава вся-
ка година и икономиката, 
свързана с него, ще бъде но-
ва точка на растеж“.

В института на Ма Ци 
за първи път приемат сту-
денти в специалност „Гри-
жа за възрастни хора“ през 
2010 г. Целта е бъдещите 
професионални помощници 
на възрастните хора да по-
лучат целият набор от уме-
ния, необходими за оказва-
нето на помощ и обгриж-
ването на тази група от на-
селението.

В момента Ма Ци вече е 
ръководител на тази дисци-
плина в колежа. „Когато за-
върших, се върнах в родния 
си град, защото ми липсва-
ха родителите и имах шан-
са да се посветя на акаде-
мична работа и подготов-
ката на специалисти. Мно-
го от студентите, на кои-
то съм преподавала, ста-
наха мои колеги, което ме 
кара да се чувствам много 
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Младите 
китайци харчат 
все повече за 
своето здраве 

7 причини да пиете медена 
вода всяка сутрин

Разработен е модел 
за предсказване на 
риска от деменция

ан Фей е офис 
работник, кой-
то наскоро на-
мери идеалното 
място да прека-
ра уикендите си 

– в салон за масажи. Той от-
беляза, че не е пощаден от 
някои професионални забо-
лявания като възпаление на 
ставите на ръцете, както и 
проблеми с долната част на 
гърба и шийните прешле-
ни, но за да се „роди отно-
во“, просто е трябвало да 
отидете в местната болни-
ца и да се запишете за ма-
саж. Това удоволствие стру-
ва не повече от чаша кафе. 
Това разказва той в репор-
таж за People‘s Daily онлайн 
на тема как младите китай-
ци се грижат за здравето си.

В Китай все повече 

едът и водата са-
ми по себе си са 
лековити и мно-
го полезни. Сме-
сени заедно съ-
що има безброй 

благотворни действия вър-
ху организма. Приготвяне-
то й е по-лесно от закуска-
та сутрин. Напълнете една 
чаша с хладка вода и до-
бавете една чаена лъжица 
мед. Разбъркайте добре. Та-
ка се получава разтвор, кой-
то по състав е почти иден-
тичен на кръвната плазма. 
От друга страна медът при-
дава плътност на водата и 
засилва нейните лечебни 
свойства. Имайте предвид, 
че това е един от най-бър-
зите методи да събудите и 
вдигнете организма на кра-
ка. Дори по-бърз от кафе-
то... Освен това се абсорби-
ра лесно и бързо. Пийте ви-
наги на гладно.

ето ви още причини да 
пиете медена вода:

Засилва метаболизма
Пиейки така приготве-

ната напитка всяка сутрин 
осигурявате на организма 
добро храносмилане. Тя по-
добрява функцията на всич-
ки части на стомашно-чрев-
ния тракт, което пък от своя 
страна решава проблема с 
т.нар. лениви черва. 

Искате лесен и приро-
ден начин да се предпази-
те от настинки, простуда и 
вируси. Тогава пийте медена 
вода. Тя също и лекува на-
стинки и бронхит и извли-
ча лесно заседналия секрет 
в белите дробове.

итайски уче-
ни от шанхай-
ския универ-
ситет „Фудан“ 
са идентифи-
цирали група 

от плазмени протеомни 
маркери, благодарение на 
които може да се предска-
же риска от деменция 15 
години преди болестта да 
бъде открита. Резултати-
те от изследването им са 
публикувани в списание 
Nature Aging.

Появата на протеоми-
ката (наука за белтъците и 
тяхното взаимодействие в 
живите организми) пред-
лага безпрецедентна въз-
можност за прогнозиране 
на появата на деменция.

В рамките на изслед-
ването екипът е изслед-
вал 52 645 възрастни, жи-
веещи без деменция сред-
но повече от 14 години. 
Анализирайки данни от 
1463 плазмени протеини, 
учените са установили, 

че GFAP, NEFL, GDF15 
и LTBP2 последовател-
но се свързват с повече-
то случаи на обща деме-
нция, болестта на Алцхай-
мер и съдова деменция.

Индивидите с по-ви-
соки нива на проте-
ина GFAP са 2,32 пъ-
ти по-склонни да разви-
ят деменция, според про-
учването. По-специално, 
GFAP и LTBP2 са били 
силно специфични за про-
гнозиране на деменция, 
докато GFAP и NEFL са 
започнали да се проме-
нят 15 години преди да 
бъде поставена диагноза 
за болестта.

Изследователите от 
„Фудан“ описват GFAP 
като оптимален биомар-
кер за прогнозиране на де-
менция. Техният преди-
шен модел за прогнози-
ране може да предскаже 
риска от тази болест 10 
години предварително с 
точност от 85%.

У

М

К

млади хора, като Уан Фей, 
обръщат внимание на здра-
вето си. В платформата 
за кратки видеоклипове 
Douyin броят на видеокли-
повете за цигун упражнени-
ята са почти 2,5 милиарда. 

Ако търсите в платфор-
мите на социалните медии 
Xiaohongshu и WeChat за 
фразата „здравословен на-
чин на живот“, ще видите 
много статии, които учат 
потребителите как да нор-
мализират храносмилане-
то, да подобрят съня и да 
си повишат имунитета. Хра-
нителните добавки са попу-
лярни на пазарите. 

Министерството на тър-
говията на Китай наскоро 
съобщи, че продажбите на 
сладкарски изделия без до-
бавена захар, подаръчните 

Пречиства организма
Медът и водата са до-

бра комбинацията, която 
ви трябва да прочистване 
на организма на всякакви 
нива – действа антибакте-
риално, антивирусно и ан-
тигъбично. 

Нормализира работата  
на дебелото черво

Пиенето на медена во-
да е чудесен начин за въз-
становяване на чревната 
микрофлора и премахване 
на чревната дисбактериоза 
(микробиологичен дисба-
ланс).

Помага срещу 
неконтролируемото 

уриниране
Тъй като медът е хигро-

скопичен, той събира вода-
та. Изпийте една чаша ме-
дена вода преди лягане, то-
ва ще помогне на бъбреците 
и пикочния ви мехур да не 
се натоварват през нощта.

Помага при киселини  
в стомаха

Хората, страдащи от гас-
трит и киселини в стомаха 
могат най-после да си от-
дъхнат, защото медената во-
да помага и за това – нор-
мализира киселинността в 
стомаха. 

Справя се с лошия дъх
Ако страдате от лош дъх 

и сте пробвали почти всич-
ко на пазара, то значи не сте 
се огледали само в собстве-
ната си кухня. Учените са 
доказали, че компонентите 
в меда се борят успешно с 
бактериите, които причи-
няват лошия дъх. 

За сияйна кожа
Медената вода може да 

се използва и за разкрася-
ване у дома. Така например 
можете да бършете лицето 
с течността върху памучен 
тампон. Тя ще стане по-ме-
ка и кадифена.

чуждестранни компании.
Джоу Тао, главният из-

пълнителен директор на 
китайския клон на DSM-
Firmenich, каза, че в момен-
та търсенето на здравни ус-
луги предимно в градове-
те бързо нараства и никоя 
друга страна не може да се 
сравни с такъв огромен по-
тенциал за развитие и ма-
щаб на китайското здраве-
опазване. 

комплекти за здраве и нис-
комаслените закуски са се 
увеличили рязко тази го-
дина.

Според центъра за съхра-
нение и обработка на дан-
ни на Zhidemai Technology 
търсенето на медицински 
продукти се е увеличило 
със 109% тази година пре-
ди Пролетния фестивал в 
сравнение със същия пери-
од на миналата 2023 година. 

здраве

ерик СОЛхайМ, 
президент на 
института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ООН 
за околната среда

Продажбите на рибено мас-
ло са се увеличили с 36%, 
а на пробиотици, коензим 
Q10 и витамини със 107%, 
39% и 20%. Освен това с 
31% са се увеличили запис-
ванията за комплексни ме-
дицински прегледи.

Повишеният инте-
рес на китайските младе-
жи към здравословния на-
чин на живот разкрива но-
ви бизнес възможности за 
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ерик СОЛхайМ, 
президент на 
института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ООН 
за околната среда

туризъм

Комплексът от водопади Хуангуошу се намира 
в провинция Гуейджоу. През 1999 г. водопадът 
Хуангуошу е включен в Книгата на Гинес като 
най-големия водопаден комплекс. През 2005 г. 
списание „Китайска география” го определя 
за „най-красивото място в Китай”. Той е 
сред 10-те най-посещавани туристически 
дестинации от европейците.

В
ъздухът тук ви-
наги е влажен, 
сякаш току-що 
е валяло. Много 
туристи се сни-
мат пред вели-

чествените водопади, кои-
то още по време на динас-
тия Тан е увековечил из-
вестният поет Ли Бай.

Самият комплекс е със-
тавен от 18 различни водо-
пада, от който водопадът 
Хуангуошу е най-красивият  
и величествен. Затова и це-
лият комплекс е именуван 
като него. Около водопади-
те се намират множество 
карстови пещери, които об-
разуват известния подземен 
свят на Гуейджоу.

Срещу водопада има па-
вилион, откъдето туристи-
те могат да се насладят на 
величествената гледка. В 
стената има отвор, наречен 
„пещерата на водната заве-
са“. Дълбочината й е над 20 
метра, а входът й е покрит 
от падащите води. 

В района около водопа-
дите се намират красиви 
планини, реки, бамбукови 
гори и скали. 

Очарователният комплекс от водопади  
Хуангуошу 

префектура в южната ки-
тайска провинция Гуей- 
джоу. Градът е известен как-
то със своето историческо-
то минало така и с при-
родните си забележително-
сти. Атракция през пролет- 
та например са обширни-
те полета с рапица. През 
март целият район е по-
крит с красив жълто-зелен 
килим. 

Красивата природна 
гледка и хубавата екологич-
на система са това, което 
привлича туристите в те-
зи райони. 

Далече от шумния град, 
разходката из горите на Ху-
ангуошу, престоят до реки-
те и водопадите и усещане-
то за спокойствие в приро-
дата са най-хубавото пре-
живяване за хората, които 
живеят в градове.

Тук са разположени и 
други забележителности ка-
то Шитоуджай, Тиенсинцяо, 
Лангун, Дишуейтан и ве-
личественото езеро „Сини-
утан”, дълбоко 17,7 метра. 

Водопадите Хуангуошу 
могат да бъдат посетени по 

всяко време на годината, но 
най-подходящо е да дойде-
те през есента или лятото. 

Тогава основният водопад 
е близо 67 метра широк и 
84 метра висок. 

Водопадът е и визитната 
картичка на района около 
град Аншун и едноименната 
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Инсю е духовният символ на китайската нация, 
първата столица от династия Шан, най-ранната 
династия в историята на Китай. Потвърждаването 
на съществуването на тази династия е доказано от 
археологически разкопки и намерени оракулски кости. 

И

култура

страницата подготви Красимира иваНова

нсю е древната столица 
с най-много археологи-
чески разкопки в Китай. 
Тя се счита за люлка на 
съвременната археоло-
гия в страната.

Новият музей Инсю бе отворен 
за посетители на 26 февруари 2024 
г. Той е разположен на брега на ре-
ка Хуан, а от другата страна на ре-
ката е районът на двореца на руи-
ните Ин от династия Шан. Музеят 
е първият голям национален архе-
ологически тематичен музей, кой-
то представя цивилизацията на ди-
настията по панорамен начин. Той 
е фокусиран върху темата за циви-
лизацията на династия Шан. 

Целта е да се изясни развитието 
на китайската археология и глобал-
ното значение на Шан. Предвиде-
ни са четири изложби и една спе-
циална дигитална изложба. Пока-
зани са близо 4000 културни цен-
ности, като бронзови, керамични, 
нефритени съдове и оракулски кос-
ти. Музеят използва пълноценно из-
куствения интелект, мултимедията 
и други технологии, за да даде но-
ви съвременни изражения на кул-
турните реликви, документи и за-
писите от оракулските кости.

През последните години Дър-
жавната администрация за култур-
но наследство координира нацио- 
налните археологически усилия, 
за да насърчи пробива в проуч-
ването на модела на столицата 
Инсю, а връзката между Инсю и 
околните селища е изяснена, като 

Новият музей Инсю 
разкрива тайните  
на първата китайска 
цивилизация Шан

мултидисциплинарното сътрудни-
чество и научните и технологични 
археологически изследвания дават 
плодотворни резултати. Музеят е 
още един представителен образец 

на обект в новата ера. Новият му-
зей е важна част от Национал-
ния археологически парк „Инсю“, 
който разширява влиянието на ки-
тайската култура и представлява 

практически пример за творческа-
та трансформация и иновативното 
развитие на китайската традицион-
на култура. 

Китайската академия за социал-
ни науки и други институции спе-
циално създадоха експертна група 
за подготовка на научни текстове 
за музея Инсю. Учените много пъ-
ти са провеждали изследвания на 
място, онлайн и офлайн обсъжда-
ния, цялостно и систематично са 
подготвили информация, която да 
усили знанията на милиони души.

Първият анимационен сериал, 
създаден с изкуствен интелект, 
беше показан по CCTV-1

П ървият интели-
гентен анимацио-
нен сериал в Ки-
тай „Ода за хи-
ляда години пое-
зия“, произведен 

с помощта на изкуствен ин-
телект, беше представен на 
26 февруари по CCTV-1 на 
Китайската медийна група. 

Първият епизод на поре-
дицата – „Сбогуване с Дун-
да“, разказва живописно за 
възходите и паденията на 
житейския опит на поета 
Гао Шъ от династия Тан 
и неговата творческа ис-
тория. Премиерата веднага 
зае първо място сред ауди-
торията с дял от 4,22% сред 
всички анимационни фил-
ми по сателитните канали.

Представител на студио- 

Група модели, облечени в зашеметяващи червени ципао, 
показаха красотата на тези класически рокли по време на 
модно ревю на площад в град Циндао, провинция Шандун, 
съобщава CGTN.
Местни художници, които се занимават с изрязването 
на хартия, създадоха сложни модели, използвайки 
традиционни китайски културни символи. Те перфектно 
съчетаха своите произведения на изкуството с дрехи, 
създавайки нов стил на ципао.

то за изкуствен интелект, 
участвал в изработката, зая-
ви, че те ще продължат ра-
ботата върху подобряването 

на качеството на съдържа-
нието, което ще постави 
КМГ на предно място в 
този сектор на анимацията. 

Червено ципао 
изрязано от хартия
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ПЕЧАТ

АЛИАНС МЕДИЯПРИНТ

Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

еждународната  
асоциация на ле-
коатлетическите 
федерации обя-
ви, че Пекин ще 
бъде домакин на 

Световното първенство по 
лека атлетика през 2027 г. 
Това е вторият път, когато 
Пекин ще организира то-
ва голямо международно 
спортно събитие, като пър-
вият път беше през 2015 г., 
напомня „Глобъл таймс“. 

Съобщението бе напра-
вено преди дни на 234-ата 
среща на Световния съвет 
по лека атлетика в шотланд-
ския град Глазгоу. Нанкин 
в провинция Дзянсу в Из-
точен Китай е планиран да 
бъде домакин на Световно-
то първенство по лека ат-
летика на закрито от 21 до 
23 март през 2025 г.

Президентът на Светов-
ната атлетика Себастиан 
Коу поздрави Пекин за ус-
пешната му кандидатура за 
домакинство на световното 
шоу по лека атлетика през 
2027 г. и пожелая успех на 
организаторите.

„С население от пове-
че от 1,4 милиарда, Китай 
е един от най-големите 

Пандата и мечката се срещнаха на леда 
край река Хъйлундзян 

уски спортисти 
спечелиха хокей- 
ни мачове в рам-
ките на Китай- 
ско-руските зим-
ни игри, които се 

проведоха на граничната ре-
ка Хъйлундзян (Амур). 

Събитието започна с 
представяне на шоу, изо-
бразяващо панда и мечка 
върху леда на река Хъй-
лундзян. Шоуто бе създа-
дено съвместно от китайски 
и руски творци, отбеляза 
агенция Синхуа от Харбин.

Китайски и руски спо- 
ртисти на юношеска, мла- 

дежка и мъжка възраст из-
лязоха на леда участваха в 
хокейните мачове. Всеки 
мач се състоеше от три пе-
риода по 15 минути. Руски-
те спортисти успяха да спе-
челят и в трите възрастови 
категории.

Освен хокейни мачове 
приятелските спортни сре-
щи включваха и състеза-
ния с коли на лед. Спор-
тът е важна част от кул-
турния обмен между Ки-
тай и Русия. Участниците 
в състезанията от китайска 
и руска страна изразиха на-
дежда, че провеждането на  

Р

М

Пекин ще бъде домакин на Световното 
по лека атлетика през 2027 г.

У йени (в дясно) от Китай на финала на 100 метра  
с препятствия за жени на 19-ите азиатски игри в ханджоу

спортни центрове в света. 
Той беше най-добре пред-
ставилият се за излъчва-
нето на Диамантената ли-
га през 2023 г. с обща ау-
дитория от 368,9 милиона 
зрители. Това представля-
ва огромна възможност за 
разширим нашия спорт и 
да увеличим нашите фено-
ве в един от най-големите 
търговски пазари в света“, 
каза Коу.

Уан Нан, член на Све-
товния атлетически съвет 
и вицепрезидент на Китай- 

ската атлетическа асоциа-
ция (CAA), изрази благодар-
ност към Световната атле-
тика за признанието и до-
верието в Китай и Пекин.

CAA ще работи заедно 
с организационния коми-
тет в Пекин, за да положи 
всички усилия да се под-
готви за първенството, та-
ка че да се гарантира, че 
първенството ще се прове-
де по най-високите стандар-
ти и ще представи отлич-
но Световно първенство по 
лека атлетика през 2027 г.,  

Китайско-руските зимни 
дни ще спомогне за укреп- 
ване на приятелството меж-
ду народите на Китай и Ру-
сия и ще задълбочи ки- 

тайско-руското сътрудни-
чество в областта на ту-
ризма, спорта, културата и 
производството на спортни 
стоки и оборудване. 

Завършиха 14-ите национални зимни игри в КНР
имните сортове 
стават все по-по-
пулярни сред ки-
тайците, за кое-
то много допри-
нася наследство-

то на Олимпийските игри 
в Пекин 2022 г. 

14-ите национални зим-
ни игри в Китай тази годи-
на придадоха голям тласък 
на популярността на зимни-
те спортове в страната, от-
белязва „Чайна дейли“ по 
повод продължилите десет 
дни игри в автономния ра-
йон Вътрешна Монголия. 

З

което ще бъде принос за 
развитието на лека атлети-
ка в света“, каза Уан.

Лиу Ю, базиран в Пекин 
спортен коментатор, каза 
пред Global Times в четвър-
тък, че Пекин е готов да 
демонстрира своя чар като 
„град на двойните олимпий-
ски игри“.

Пекин е първият град в 
света, който е домакин на 
летни и зимни олимпийски 
игри. „Домакинството на 
Световното в Пекин ще сти-
мулира развитието на атле-
тиката в Китай, ускорявай-
ки подобряването на атле-
тическата конкурентоспо-
собност на нашата страна 
и привличайки повече хора 
да се занимават с лека ат-
летика. Освен това допъл-
нително ще издигне глобал-
ното влияние на града ка-
то международен център на 
потреблението“, подчерта 
коментаторът.

Общо 41 китайски атле-
ти се състезаваха в 17 дис-
циплини на леката атлети-
ка, която се провежда два 
пъти годишно в Будапеща 
през август 2023 г., където 
Китай постигна две трети 
места.

В игрите участваха  
рекорден брой състезате-
ли. 3700 спортисти в раз- 

личните зимни спортове от 
много китайски провинции 
и региони се включиха в 

борбата за медалите. 
Тази година в игрите  

бяха включени и рекорден 
брой 176 състезания, след 
като бе разширена програ-
мата на състезанията. Това 
бе в съответствие с проме-
ните в олимпийския фор-
мат за зимните спортове. 

Целта е да се разширят 
възможностите за подготов-
ка на китайските спортисти, 
които ще участват в Зимни-
те олимпийски игри в Ита-
лия през 2026 г.

страницата подготви  
Любомир миХаЙЛов
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хиляди корморани долетяха във влажните  
зони на Дзянсу
Десетки хиляди диви корморани се събраха в резервата 
на езерото Хондзъ в град Суциен, провинция Дзянсу. Те 
допълниха по прекрасен начин уникалния пейзаж във 
влажната зона в началото на пролетта.

Внушителна колекция от бутилки за алкохол
Джай Йон е един обикновен жител на град Ляочън, 
провинция Шандун. От 2009 г. той започва да събира 
красиви бутилки за китайска ракия. В момента неговата 
лична колекция надхвърля 3000 бройки, които смело може 
да определим като невероятно красиви. Домът на Джай се е 
превърнал един музей на бутилките.

Снимка Синхуа

Снимка Синхуа

калейдоскоп

К
итайски учени са  
клонирали две 
живи тибетски 
ярета от телесни 
клетки на въз-
растни кози в се-

верозападната китайска 
провинция Цинхай. Целта 
на клонирането е да се из-
бегне израждането на по-
родата във високопланин-
ското плато.

В рамките на програма-
та, ръководена от изследо-
вателски екип на Североза-
падния университет, три ко-
зела и една коза са използ-
вани като донори на клет-
ки за клонингите.

„Две клонирани ярета се 
родиха в Цинхай. Първото 
тежи 3,4 кг и е здраво“, ка-
за Су Дзиенмин, главеният 
учен, ръководещ програма-
та за клониране. 

Тибетската коза е важен 
добитък в Цинхай-Тибет-
ското плато. Екипът на Су 
работи с общинския център 
за превенция и контрол на 
болестите по животните в 
Синин от 2018 г., за да из-
следва технологията за при-
ложение на ембрионално 

инженерство върху тибет-
ски якове и кози.

Джан Чънту, изследова-
тел от центъра, е категори-
чен, че тази програма ще 
помогне за насърчаването 
на добрите сортове тибет-
ски кози и ще увеличи до-
ходите на фермерите.

Сгъваемите смартфони хит  
в Китай през 2023 г.

Д
оставките на сгъ-
ваеми смартфо-
ни на китайския 
пазар са се уве-
личили със 114,5 
процента през 

2023 г. спрямо предходната 
година, става ясно от доклад 
на Международната корпо-
рация за данни.

Обемът на доставките на 
такива телефони надхвър-
ли 7 милиона единици ми-
налата година, отбелязвай-
ки годишно увеличение от 
над 100% за четири после-
дователни години.

Данните от доклада обя- 
сняват резкия растеж с то-
ва, че потребителите харес-
ват този тип смартфони все  

повече. Спадът на цена-
та също играе много ва-
жна роля в нарастващата 
популярност на сгъваеми-
те смартфони. През 2022 г. 

81% от този тип телефони 
са били на цена на и над 
1000 щатски долара, но през 
2023 г. техният дял в общия 
пазар спада до 66,5%.

Снимка Синхуа

Завършен бе първият демонстрационен полет на електрически самолет с вертикално 
излитане и кацане 
Петместният самолет eVTOL Шъншилун (Shengshilong) направи първият си демонстрационен 
тест от 20 минути. Самолета е независимо разработен от Fengfei Aviation Technology. Задвижва 
се от чиста електрическа енергия и може да превозва 5 души. Има максимална крейсерска 
скорост от 200 километра в час и максимален обсег на полет от 250 километра. И

зложбата „Епо-
пея на китай- 
ския нефрит за 
10 000 години“ 
представя над 
600 уникални 

артефакта от скъпоценния 
камък. Неповторимата из-
ложба е представена в ста-
рата столица Нанкин.  

През призмата на древ-
ни изделия от нефрит, тази 

изложба разказва непре-
късващата история на ки-
тайската цивилизация, об-
хващаща последните десет 
хилядолетия.

В изложбата са подбра-
ни най-добрите нефритени 
съкровища от над 40 инсти-
туции, които са свързани с 
културните реликви в ця-
лата Поднебесна империя 
през вековете.

Изложба показва 
10 000-годишната 
история на китайския 
нефрит

Успешно клонираха тибетски 
кози в Северозападен Китай


